British Library:  10825.bb16

(Part of Wellesley papers)

Historical Background

The following is a full transcription of a Memoir found amongst the Wellesley Papers in the British Library, and is reproduced with their kind permission.  Published in 1833, it is a rare account of a Private in the Madras Artillery, who rose to become a Major.  It was transcribed by the wife of a descendant of Major Francke, but is also a very interesting source for anyone interested in the life of an Artilleryman in late 18th century India.  The Memoir covers the period of conflict in the late eighteenth century, with Tippoo Sultan, culminating in the famous Seige at Seringapatam in 1799.  As well as giving a picture of that conflict through the eyes of an Artilleryman, the memoir also gives an interesting insight into several aspects of life in the HEIC – the difficulties of promotion; the logistics of moving heavy artillery; the highly competitive game for promotion; corruption in both the ranks and amongst Officers.  The Memoir also throws some light on the Hanoverian connection with the HEIC.  Furthermore it mentions several members of the Artillery, mostly high ranking Officers, but also one or two soldiers  in the lower ranks.  All names mentioned in the Memoir have been put into bold type.  At the end of the transcription is a list of all named individuals, and all places.  Major Francke wrote his Memoirs in the third person, and following his death in 1833, a fellow Artilleryman, Lieutenant Harriott, edited it, and arranged for its publication, to help out with the finances of Major Francke’s kin, left stricken by his gambling debts.  Please note that Major Francke was German, with no knowledge of the English language when he joined the Madras Artillery in 1776.  Therefore, there are occasional spelling mistakes.  I have made a note most of these - [sic].  A brief note is made of Major Franke’s known personal life, by the Transcriber, at the end of the account.

If anyone would like any further information on the Francke/Rudolph family, or can throw any further light on the mysterious origins of the family, please contact Susan Winch on suelwinch@aol.com
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Preface

The term of a long life is generally chequered with events both interesting and instructive; few are they, whose march of existence has halted at fourscore years, even when a well beaten and undeviating route has been pursued, who on looking back do not recognize some eventful objects during that long and toilsome journey which have excited the same interest in the mind, that the sight of each succeeding milestone gives to the eye of the weary traveller.

If this is the case under ordinary circumstances what may we not expect to meet with in accompanying the adventurous pilgrim along a wild and rugged waste.

The writer of the manuscript now presented to the public to use his own emphatic expression was a Saxon by birth, a Russian by education, and an Englishman by chance.  The History of the last Avatar forms the subject of the memoir.  Of the former ones we are entirely ignorant, except that from a memorandum found amongst his papers his real name appears to have been Rudolph, and not Francke.  So that the appellation under which he rose from the lowest rank in the service to distinction, and eminence in his chance foster land was an assumed one.

As man is a social being so is the mind of man communicative in its social relations.  How great must have been the value, as likewise the burthen of that secret, which buried in the deepest recesses of the heart, could not find even amongst true friends and valued associates any other sanctum worthy of the deposit.  This mystery for trifles which we fail to unravel and bring to light assume an important and mysterious character may I hope be cleared up by this publication being sanguine enough to expect that its perusal may not be alone confined to this quarter of the globe.  The part that I have taken in publishing the narrative, and placing it before the public requires but a brief and passing observation.  Suffice to say, an enthusiastic desire that the memory of so admired an ornament to the service, in which I have the honor to be enrolled though as yet in a minor grade, should not be consigned to unmerited oblivion first prompted me; and a charitable intention the proceeds of the sale of the work being devoted to the relief of the family not left in very flourishing circumstances guided my pen to the task.

Trichinopoly,

July 1833.

Introductory Chapter

While the heroic deeds of the British Army have met with able pens to “write their annals true” while each page confers an immortality on individual prowess, and valor is stampt [sic] the current coin of the successful warriors; little is comparatively known of the atcheivements [sic] of those, who have won a path to honor though not to fame in the Indian Service.

The narrative of exploits, it is true, which prevented a powerful foe as fertile in resources, as he was implacable in his resentments from insulting if not desolating our hearths, and homes demands greater attention than, and is enhanced in interest beyond the detail of deeds of arms however honourable, and meritorious, but which from their distance lost their interest, and from their not being productive of the same consequences have their influence weakened.

Are then the heroes of a hundred battle, in which we include Porto Novo (where Hyder first learned the uselessness of his irregular myriads of horse when opposed to a small but well disciplined band under an experienced Commander) Seringapatam and Assaye, and approaching still nearer our own times Mahidpoor and Seitabuldee, to pass unregarded as a fitful dream.  History it is true hands down to posterity and consecrates the names of the chiefs of those armies, but we may search in vain for the poetry, the romance of history; the episodes in the great chronicles of war.  Has not the spirit which breathed forth, and animated the pages of the Subaltern where talent blended with simplicity fascinates the attracted reader at every sentence been wafted to these distant shores?  Has not the mantle of the gifted author of the Campaigns of Washington and New Orleans “now that he is removed to a higher sphere of duties fallen upon any favoured follower, any kindred spirit in the ranks of war.”

Are there no “Recollections” no Tales of the wars of our times, the effect of which have extended the British Empire over a boundless territory, boundless in comparison with the small speck of the beam which has thus the sway and control of a hundred million of subjects.  No anecdotes connected with the characters, and adventures of the subordinates in those armies worthy of record, worthy of a niche in the great Temple of Fame.  This surely cannot be the case, the ground of this assertion, and the vindication from this reproach is the biography contained in the following pages.  Should it not be productive of the anticipated results, the failure must be attributed to the inexperience of the author, and not a deficiency of interest in the life itself.   The sense of this responsibility has weighed heavily against other considerations, but what has been looked upon as a duty has balanced the scale.  This first step then once boldly taken, may rouse others from their inactivity, may attach them to the contemplation of their own interests, may awaken a spirit of research and by placing the result of investigating labours before their brethren in arms make them acquainted with the distinguished deeds and ennobling virtues of their predecessors and excite succeeding ages to emulate the departed brave, and thus tend to increase the moral of the army.

In thus taking up a new position (borrowing a professional phrase to illustrate my argument) I have not been insensible to the hazard of the attempt.  The selection of one subject, of one biography in preference to another has required a deeper consideration than at first sight it appears to merit.  In adopting the present one partiality may have prevailed against judgement.  A more extensive acquaintance with the cotemporaries [sic] of him, whose memoir is here preferred might have depreciated the value of a cherished gem by meeting with others, that would outshine its lustre:  that which appears beautiful and elegant is no longer so, but suffers in the comparison, when placed by the side of a more elaborate and finished production of art.

Yet to the members of the Madras Army with the hopes of whose more immediate patronage the giving publicity to the adventures of one who has toiled in the ranks of their own service was undertaken, the narrative cannot fail of being highly interesting from its being an epitome of the victories, that have laurelled their arms.

To the young aspirant for military fame it affords a lesson whereby he may learn how humble unassisted merit under circumstances the most unfavourable and discouraging may eventually succeed in raising itself to that eminence, and command that success, which when joined to good conduct it so truly deserves.

The moral to be derived from the simple and touching narrative is as instructive, as the prosperous career of the individual must be encouraging to those who set out in life placed in unfortunate situations so likely to depress the faculties and deaden the energies of a young man.  How great must that strength of mind have been which enabled Major Francke so completely to baffle the heart-rending recollections of an exile severed from home, and apply with equal zeal and perseverance to the attaining a perfect knowledge of that profession which necessity, and not choice, had led him to adopt.  How many are crushed in the first collision with a rough world, how many require an example ever present to their memory to save them from desponding to atcheive [sic] by their own efforts the goods, that fortune has denied.

The finely tempered elasticity of an even balanced mind must accommodate itself to circumstances so as not to break down under an accumulated load of misfortunes.  Too great a sensibility degenerates into morbidness productive of inaction while a stinted portion of that requisite feeling renders us callous to the opinion and advice of the discreet and precipitates the heedless adventurer into the vortex of ruin to extricate himself from which after years of dear bought experience hardly avail.

The narrative has been printed from the manuscripts Autographic Copy, without the slightest alteration, the correctness of the idiom in most cases, the perfect grammatical construction, and the quaintness of a few phrases give the reader the opportunity of estimating and admiring the application devoted to the study of the English Language considering the class of uneducated Europeans that Major Francke was at first more immediately in contact, and with whom for a long period after his arrival in India, he was constrained to associate, and that too in a country where a babel-like confusion of tongues holds the ascendant.  To this cause it must have been principally owing that his pronunciation by no means equalled his proficiency in writing; in the latter instance there is little or no trace of the foreigner, while in the former the imperfection was peculiarly manifest.  The names of those who are connected with transactions not altogether praise-worthy or redounding to their credit have not been inserted.  The suppression of what may give pain to others has dictated this arrangement.  Scandal from its ministering to the appetite of a vitiated taste, generally obtains an ephemeral popularity for a publication, when it has no intrinsic merit of its own to recommend it.  But this is not our object:  to incite the virtuous and strengthen the wavering depends on holding up to the light meritous and honourable conduct as an example, and to omit what is degrading, as to give no opportunity to the inherent weakness of human nature to paliate failings by urging the falling off of others as a precedent for their own want of firmness in resisting temptation.  The following a different course, while “it may make the unskilful laugh cannot but make the judicious grieve.”

Such letters and papers have been selected from the originals in the Editors [sic] possession, and inserted in the Appendix, as either bear upon and illustrate particular points of the narrative or exemplify the feelings of the parties concerned.  Amongst such, those from Colonel Wellesley (now Duke of Wellington) are not the least remarkable from their exhibiting the peculiar features of his Grace’s character, and style of writing.  It may not here be considered superfluous to observe, that his Correspondence in the life of Sir Thomas Munro, and the General Orders during the Peninsula War (each having been originally issued in the Duke’s own handwriting or rather pencilling, none of the clearest as those who have the honor of deciphering the same, can allow) lately published by Colonel Garrard, and even these few papers add their mite [sic] in corroborating the well known fact to the Army at least of his talent for command by the almost intuitive judgement in the selection of adequate ability for carrying his well matures plans into execution, and his unwearied attention to the minutia of detail in every branch of the service however remote; and his decision and energy allowing no dread of responsibility, no doubt of consequences to stagger his resolves in the hour of action.  Such qualities are requisite in a General, and such his Grace in an eminent degree displayed.  And we may confidently expect that those grovelling spirits unable to comprehend the vast and enterprising genius of that highly favoured individual, who have hitherto endeavoured to detract from his fame too firmly based to be shaken by the puny whispers of envious malignity, and who have attributed that undeviating success, which alone attends talent, foresight and despatch, to fortune, may make the amend honourable by candidly retracting their opinions when they have such frequent proofs presented to them of the zeal, and indefatigable application in the renowned warrior.  This eulogium has extended the object of this chapter almost beyond its assigned limits of introducing the reader to the Narrative.

“The man that is not moved with what he reads

And takes not fire at their heroic deeds,

Unworthy of the blessings of the brave,

Is base in kind, and born to be a slave.”      Cowper.

_________________________

Narrative

John C. Francke by an unlucky accident he and his attendant came into England much against his own will and inclination, having no knowledge of the language where still more unlucky circumstances made it necessary for him to enlist as a Private Soldier into the Service of the Honorable East India Company which he did at Basinstock* in the month of November 1775.  His companion unwilling to quit him was to his great joy and comfort likewise enlisted in the same Service.

Soon afterwards he was sent on Board the Camden East Indiaman and arrived at Madras in June 1776.  He was then drafted into the Artillery along with the young man his companion, Major Horne commanding.

* So spelt in the Manuscript intended for Basingstoke [Harriott’s note]
In 1777 the company to which he was attached being ordered to Trichinopoly, he 
arrived at that place with it on October the same year.

In February 1778 he was recalled to the Mount where he arrived in the month of March.  He was never informed of the cause of his removal, except what idle reports stated, to which he gave no credit, and himself never made enquiry, being still rather backward in the knowledge of English Language.  He continued to do duty at the Mount as a Private until the Artillery was ordered to the Seige of Pondicherry where he did duty with it during the whole period of the Seige.

Pondicherry having been taken the Artillery returned to the Mount and the French Prisoners of War were quartered at Poonamallee.

To that place he was deputed in a private manner in the early part of 1779 for the purpose of discovering if there were any German amongst the Prisoners who might be willing to enter the English Service.

In the duty he was successful having found 27 Swiss and German who had no objection to enlist.  This he reported at his return and steps were immediately taken to secure those men who were afterwards all brought to the Mount.

For this Service he was verbally thanked by the 
Adjutant, Lieutenant Moorhouse, by desire of the Officer Commanding and was excused doing further duty in the ranks, by being directed to teach those Men, and all other foreigners in the Artillery their exercise, without any extra allowance of pay.  He performed that duty he believes to the entire satisfaction of the Officer Commanding.

When the War broke out with Hyder Ally, he went to the Field with the Artillery and was at Conjeeveram with Sir Hector Munro’s Detachment near Perambaucaucum, the smoke of the Guns during the action could be distinctly seen and the firing heard.  The Arms of Sir Hectors Detachment being grounded all the time and no movement was made until intelligence was received that the work of destruction was completed when the Detachment began their retreat towards Chingleput in very great confusion.*

The Army soon after was cantoned in the vicinity of madras, and Sir Eyre Coote having arrived, he took the command of it.  The Army moved out of cantonment in December and in the middle of January took the field.

Carrungooly was taken by assault and the Army commenced its march towards Cuddalore where it encamped within the bound hedge of that place having been cannonaded and rocketed by Hyder almost the whole way.  

* The impartial testimony of an eye witness is of some considerable value in clearing up what has been a disputed point with Historians, whether Sir Hector Munro could have assisted Baillie and whether the two divisions were sufficiently near for the one to be aware of the other being engaged?  From this passage and we have no reason to doubt its correctness, it appears that not only the firing was heard, but that the smoke of the Guns was likewise seen, and yet no efficient steps were taken to ascertain Baillie’s position.  The supineness of Munro, when energy was so essentially requisite is therefore difficult to be accounted for.    [Harriott’s notes]

About this time he had been promoted to Corporal and Drill Corporal and was soon afterwards promoted to Serjeant and Drill Serjeant.
A large Magazine of Grain having been established by Hyder at Chellumbrum, Sir Eyre Coote marched towards that place, and made an attempt to take it, but it was so well defended, that the party was beaten off with the loss of a 12 Pounder and some very good men of the Artillery.

The Army marched back towards Cuddalore and to the best of his recollection on the 1st of June, was attacked by Hyder near Porto Novo who was beaten and obliged to retreat.*  A Fe de Joy was in consequence fired on the following day.

The Army having received fresh supplies, marched again forwards at the end of June and arriving on the 1str July near Perimbaucum it was again attacked by Hyder on the very ground upon which Colonel Baillie’s Detachment had been destroyed a few months before.

Here John C. Francke cannot omit mentioning a very extraordinary case of presentiment in the young man whom he had brought into the country.  This young man whether by chance or design had always been kept near him for which indulgence he felt extremely thankful and has still the same feelings at this day.

The moment the Enemy’s Guns were heard to play the young man came to him, pale as death, with a pair of Silver sleeve buttons in his hand, begging his acceptance of the same in token of remembrance, as he was sure he should not outlive that day.

This being considered idle nonsense, he directed the young man whose name was Frederick Segebart to stay close by him.

During the continuance of the firing, several Corps, Europeans and Natives, were halted in an avenue of very large trees and upon that avenue the Enemy’s cannonade was directed.  The halt continued so long, that the Corps actually dispersed and the mean took shelter in the best way they were able behind the large trees, the Guns were left standing in the middle of the high road.

The Enemy’s cannonade upon the avenue continued a long time, and occasionally a casualty happened, but the trees suffered the most in their branches.  At last an order came to march, and the march was to the right through a low Jungle.

The march was but slow; and now and then a shot from the Enemy on the left flying over:  he directed the young man to keep close to him on his right, which he did.  The march had continued only a few minutes, when a 2lb. shot took away the back part of

*It is very generally known that the tide of this Battle was turned in our favour from the Sultan’s Howdah being struck by a Cannon Ball, and though Hyder was at the head of his chivalric Cavalry, the main body of the troops, as is the custom of Indian Armies on the supposition, that their Chief had fallen, immediately fled.  Report gives the credit of having planted and levelled the gun at the Howdah to Serjeant Francke.  [Harriott’s note]

The young man’s head and he fell lifeless to the ground, the left elbow of the one touching the right elbow of the other at the same time.

The Enemy at last retreated, finding no impression could be made on Sir Eyre Coote’s little Army and on the ground of Baillie’s defeat the encampment was marked out; the bones having been collected and afterwards buried.

In September the same year 1781.  Hyder made another attack on Sir Eyre Coote near Sholingur, but was beaten back.  Hyder being then in possession of Arcot he again attacked Sir Eyre Coote on crossing s deep Slough when marching to the relief of Vellore, but Sir Eyre Coote took no notice and steadily marched on.

When returning the same way he was again annoyed on crossing the same Slough but the moment the Slough was passed, the line formed and advanced.  Hyder as usually immediately retreated, and the result of the advance of the Army, was the capture of an old empty Ammunition Tumbril, which was found in the deep sandy bed of a small dry river.

John C. Francke here begs to mention, that he does not remember the exact dates, having lost his memorandums by the burning of his house at Trichinopoly during his absence on Command, he begs however to state that he was not absent from duty for one hour during the whole of the war with Hyder.

After Sir Eyre Coote’s death when General Stuart took the Command of the Army he was present with it at the battle with the French troops near Cuddalore in 1783, having been some time before appointed Serjeant Major to the Corps, and was close on the left of the 101st Regiment when they gave way.
The French were entrenched, and our troops advancing towards the entrenchment, the French fired a volley at them and immediately mounted in a very irregular manner to the top of the entrenchment not a man of ours appeared to have been hurt by their fire, which was directed too high, but our people became so alarmed that they instantly took to their heels, and the Hannovarians followed, - six 6 Pounders were taken possession by the French, and as quickly again abandoned, our troops having got into their rear, they took to their heels in turn, and did not again appear to the charge.

In this affair H.M. 71st Regiment, was nearly destroyed, only 50 or 51 were left after the battle, which General Stuart in G.O. called the precious remains of the 71st:  all the rest were either killed or wounded.

The Army remained encamped on the same ground, and Peace having been soon after proclaimed, the Artillery marched to Arcot, where a mutiny took place amongst some of the Native Troops of the Nabob’s on account of want of Pay – John C. Francke being at that time Serjeant Major, disarmed four of the Mutineers and took from them their muskets, which were loaded with Ball and Bayonet fixed, he was promised by superior authority payment for the Arms, which he never received and never asked for.

The Artillery having returned to the Mount during the year 1784 he there did duty with it was Serjeant Major until the year 1788, when he was appointed a Conductor of Stores, and ordered to join his old Adjutant the present Lieutenant General Bell, who was then Deputy Commissary at Trichinopoly.

He regretted very much to be obliged to lave the Artillery in which he had served 12 years, and in which he had met with every indulgence and civility, not recollecting to have received one angry word from any one during the whole time.

He had some time before the command given him of two Companies of the Nabob’s troops who were trained to the Gun Exercise for which he received an additional allowance equal to that of a Serjeant Major.  In this command he continued some time, but it was at last taken from him and given to Lieutenant Darke of the Artillery.

Having joined his station the same year, he was ordered in the beginning of 1789 to prepare to join the Ordnance Department with a Detachment under the Command of Colonel Stuart (afterwards Lieutenant General and Commander in Chief at Madras,) preparing for the field against two Poligars called Moordors.

He remained with that Detachment during the whole time it was on that service.  At the Assault upon the principal Fort, belonging to those Poligars, he had the Command of a Company of the Nabob’s Artillery given to him with two 3 Pounders, with direction to scour the Jungle in the rear of the Fort, during the attack made upon the Gate opposite by the Europeans.

His party soon attracted the notice of the Match Lock Men seated on the top of the trees within the Fort and several men were wounded at the Guns, the rest not relishing that sort of treatment gradually quitted the Guns, and by the time the Fort was taken, which was found abandoned by the Enemy, there were only four men left with one of the Guns.

The Detachment having again returned to Quarters, he went to his old Station Trichinopoly, and at the commencement of the year 1790 was ordered to Negapatam, to take charge of a very large Convoy of Military Stores, Gun Powder and Heavy Artillery that had arrived from madras and were landed there in order to conduct the whole to Trichinopoly, which he did without any loss, with the assistance only of three Companies of Store Lascars, two from Trichinopoly and one from Tanjore.  Colonel Stuart, Commanding at the latter Station.

The roads at that season of the year from Negapatam to within 20 miles of Tamjore being the most execrable, and no Boats upon any of the Rivers which were not very , broad, but deep and rapid.  Colonel Stuart expressed his satisfaction at the reports occasionally made to him of the progress of the Convoy.

The whole Convoy having been delivered at Trichinopoly he was again ordered to prepare and join the Ordnance Department of the Army then about forming on Trichinopoly plain to be employed against Tipoo Sultan.  Captain Bell being appointed Commissary.  With that Army he did duty nearly the whole time it continued in the field.  The Army at the commencement being commanded by General Meadows and afterwards by Earl Cornwallis.

The Army having marched through the Tappoor Pass, he was sent forward with some heavy Guns, to a spot pointed out, and directed on arriving there to fire three Guns as a signal to a Detachment from the Carnatic which was supposed to be near.  Upon his arriving at the ground and having with him a Telescope, he looked forward to discover if any thing could be seen of the expected Detachment and then discovered at the foot of some Hills several large white Tents, and amongst them a very large green one.  Supposing they might belong to the Detachment, he fired the three guns, and looking again to see if an answer would be given, he found the whole of the Tents to have been taken down.  

Colonel Moorhouse soon after arriving found that the Tents he had seen belonged to Tippoo, who it appeared had been equally ignorant of our approach as it seemed we were of his being so near.  This man had nevertheless the audacity to march during the following night along the whole front of our line without interruption in order to enter the same Pass or Army had just left.

Our Army retraced its steps and every body [sic] being anxious to get forward.  A stop was however put to the quick march by General Musgrove who severely reprimanded Major Smith of the Artillery, and directed him not to march more than 2 ½ miles an hour.  This gave sufficient time for Tippoo’s whole Army to get through the Pass.  Our Army halted that day at the entrance of the Pass and marched through it on the next, encamping on the same ground, Tippoo’s Army had left a few hours before.

During the War, he was several times detached, and had a separate charge, but was present at the Seige of Bangalore, and did duty every day in the Trenches.  Being in a Battery on the night of the assault, and having nothing to do in particular, he joined of his own accord the Storming Party, but little or no opposition was made at the place where it ought to have been made, and where the party entered.

After the destruction of Guns, Powder, and Store near Seringapatam, and the falling back of the Army in 1791, he found himself getting very unwell, having been so for some time before, but had neglected himself till he was under the necessity of applying for permission to proceed to the Coast which was immediately granted; and he thereby lost his share of Prize Money.  Having arrived at Madras he soon recovered, and peace having been made with Tippoo he was directed to return to his former Station Trichinopoly, where he arrived at the same year.  

In 1792, a Detachment under Colonel Maxwell was ordered into the filed against the Sholapoor Poligar.  He was ordered to take charge of the Stores of that Detachment, and remained with it until the Service it was ordered upon was completed.

In 1793 the Seige of Pondicherry having been resolved upon, he received a letter from Colonel Hall, the Commissary General desiring him if possible to join the Ordnance Department with the Army before that place, Captain Scott (now Major General) having been appointed Commissary; and that after the Seige he should be appointed a Deputy Commissary of Ordnance.  Although in a bad state of health at the time he obeyed the summons, and did duty under Captain Scott the whole time.

A vacancy having happened during the Seige, by the death of Lieutenant Nelson, he succeeded in getting the Appointment, but not without great difficulty as he was informed by Captain Scott, and after the Seige, was ordered again to return to Trichinopoly where he did duty for some time under Captain Carlisle.

An expedition being about to be formed against the Isle of France in 1794 he was ordered to madras in order to be employed with the Ordnance Department attached to it.  He arrived at Madras, and remained there for a short time, when he was ordered to return to Trichinopoly the plan of the expedition being given up for that time.

He remained to his old Post and remained until 1797 when by the New Ordnance Regulation then published, wherein all the Ordnance Officers appeared appointed to Stations with the only exception of himself, his name was not mentioned.  At this General Floyd, Commanding the Southern Division, appeared surprised, and ordered him forthwith to proceed to Madras.  The General having before written to the Governor Lord Hobart in his behalf soliciting from the Court of Directors a Commission for his in the Artillery.

Upon is arrival at Madras, he was immediately appointed to take charge of the Laboratory.  In that charge he continued until September 1798, when he was appointed by the Court of Directors a Lieutenant Fireworker of Artillery, retaining the Appointment of Deputy Commissary of Ordnance.  In that Month, or October following, he was ordered to proceed with heavy Guns to Vellore, and remain there collecting Ordnance, and Stores for the Seige of Seringapatam, selecting the most convenient spot in the neighbourhood, where they might be placed in readiness to be taken up by the Army when passing.

Having arrived at Vellore, he immediately made choice of the only fit spot close to the Fort, which he reported to Colonel Sale the Commandant and having placed the Guns, he returned to madras for a second lot, which having also brought, he received the remainder from Vellore and Kistnagherry both the Commandants of those places having orders to attend to his requisition, and he experienced no great difficulty.

Colonel Carlisle seeming not to have expected this arrangement, and to make amends for the (as he thought) disappointment, he appointed him Adjutant and Quarter Master to the Brigade, which was ordered to be attached to the Ordnance, and to be under the immediate Command of Colonel Carlisle, upon a Salary of Fifty Pagodas a month.

He made no hesitation in consenting to do the duties, but knowing the Salary was to come from the Colonel’s private purse, he declined accepting it, but having been told that his refusal was improper and would be considered as disrespectful, he did as was desired, determined however to reimburse Colonel Carlisle the first opportunity he had, and this he is happy to say he was able to do during the time he was stationed at Chittledroog.

The duty thus falling upon him during the Seige was heavy, he had not only to attend to the duties of the Department in Camp, but was obliged at least once a day to visit the trenches and all the batteries – the other Commissaries placed between him and Colonel Carlisle doing nothing, - some days before the Storm of Seringapatam, a report prevailed in camp that provisions were short, and that the army would be obliged to fall back.

Tippoo’s Powder Manufactory being near the 8 Gun Battery, the machinery of which appeared very valuable, he conceived the idea of destroying it, and requested Colonel Carlisle to obtain permission for him from General Harris to do it – permission being immediately granted, he employed three Smiths for some days upon it, cutting and breaking the wheels in the best manner they were able and paid them handsomely daily for their trouble, as they would not work without it.  The Shot from the Fort coming at the time in that direction – the materials of that machinery were afterwards given to him by General Harris notwithstanding the Chief Engineer Colonel Gent and some others claiming them as their property.

After the capture of the Fort, Colonel Carlisle asked him if he wished to be appointed Commissary of the place, that if so he would ask General Harris to appoint him.  Feeling at that time an inclination rather to remain with the Army, he declined:  however upon more mature consideration he changed his mind, and a day or two afterwards made application for the appointment, but it was then too late, as General Wellesley had made choice of Captain____________ for that post.

Being afterward appointed to do duty under that Officer, he requested permission to resign the situation of Deputy Commissary, and to be allowed to go with the Army.  This request was not complied with, and General Harris having sent for him to the Dowlet Baugh, which the General then occupied he directed him in presence of the Adjutant General, Colonel Close, and the Deputy, Colonel Agnew to go to the Fort and assist Captain ____________that after all the Stores had been arranged and taken an account of, he would on his return to Madras get him appointed Commissary at the Mount.  The General’s wish was quite sufficient to make him comply without the promise which never took place.

He was appointed a Member of the Committee for the examination of the captured Guns and Stores, Colonel Saxon being the President, and Captain Crawford of H.M. 33d the other Member.  The duties of that Committee fell chiefly upon him, Colonel Saxon having gone on leave to Madras, and for a few days all went on very regularly.  The Commissary having been directed to grant receipts for the articles surveyed and delivered to him by the Committee.  These receipts it became difficult to obtain, access to the Books, at the Commissary’s Office was also denied, and discovering that depredations were going on to a large extent, he made reports of it to General Wellesley in writing requesting Guards and Sentries to be placed.  To these reports he uniformly received a verbal reply from Captain __________that there were so few Troops in Garrison, additional Guards and Sentries could not be supplied.  He also made a report to Colonel Moneypenny who happened to be in the temporary command, of the disappearance of a vast number of entrenching tools, about 4000, of each sort, and he also reported to Major Mandeville of the Artillery, of a Magazine having been broken open and the whole of the Powder stolen therefrom, although a Guard of Europeans and Sentries were placed over it; but no steps were taken, either to discover the thieves, or to prevent further depredations.

Soon afterwards he was ordered to proceed on Command with Guns and Stores destined for the use of the Detachment, Commanded by Colonel Stevenson against Dhoondiah. *  Not being acquainted with General Wellesley he was surprised to be selected for that duty, and became suspicious that it was owing to Captain_________ wish to get him out of the way and of this he was pretty well convinced afterwards:  however he performed the duty so much to the satisfaction of the General that the General became his friend ever after.

Having arrived with the Detachment at Simoga, to which place he was ordered to proceed, he found the place in possession of two companies of Sepoys, Colonel Stevenson having taken it the day before by Assault, and immediately after marched away, a letter from the Colonel directed him to stop there until he heard from the General himself.  He did not remember how long he remained, but being in hourly expectation of an order for his march he had everything prepared to cross the river the moment it arrived.

The order at last arrived at 9 A.M. directing him to join the Army with his Detachment at Hooly Honore, General Wellesley being encamped on the right bank of the Toombudra,- he immediately commenced crossing the river at Simoga, and as fast as the parties crossed they were ordered forwards toward the other river near Pinhapoor a few miles distant, before the whole crossed at Simoga, a messenger arrived with information that the river at Pinhapoor was totally impassable on account of the rocky bed and lowness of the water.  Having galloped forward and ascertained the fact, he reconnoitred for some miles to the right, but without success; but on returning and going to the left, he found to his great satisfaction a deep pool of water, formed by the river, the shore on the right bank being quite level with the water, but the left bank very high perhaps 12 or 15 feet perpendicular.  A large handsome tree standing on the top very convenient, he gave orders immediately for crossing at that spot, in a serviceable basket boat found on the right bank, and having two Europeans with him, one a Sub-Conductor named Woodward, and the other a Pioneer Serjeant named Jackson, both men of sense and understanding by whom his orders were perfectly understood and punctually executed, he found no difficulty in crossing it, and the whole Detachment and Convoy were across and safely lodged on the right bank near Pinhapoor by 4 P.M.

When arriving on the following morning within a short distance of the Army, a Hircarrah brought him a letter** from the General, directing him to remain at Simoga, until he (the General himself) arrived at that place with the Army.  His order was then too late, being within sight of the Camp, and discovered by the Grand Guard who were getting under Arms, he pushed forward by himself to make his report to the General, when he was much gratified by the General’s expressing himself perfectly satisfied at his arrival, and directing him to encamp with his Detachment and Convoy on the left of the line.

*  Vide letters in the Appendix, No. 1, and 2.  {Harriott’s note]

** Vide letter of that number [3]

A few days afterwards the Army crossed the Toombudra, and he was directed to proceed with his Detachment to Chittledroog,* and upon his arrival there, to repair all the Heavy Gun Carriages in that Fort and have them prepared for Service if required.  This he performed,- Colonel Oliver Commanding at that Station.

Having delivered the whole of the stores under his charge to the Ordnance Officer at that Station, with the exception of the one 5 ½ Inch Shell only, which was lost on the march, he received an order from the General to take charge of the Ordnance Department at at [sic] that place, during the absence of the Deputy Commissary who had obtained one months leave.

During the time he remained at Chittledroog he was employed by the General, upon as was said a special duty,** which he performed to the entire satisfaction of the General.  Of this he was informed shortly afterwards by a letter from Captain W. Cunningham, the Quarter Master of the Brigade, who stated that the General had expressed himself to that effect at a Public Dinner, and soon afterwards he received a short note from the General, desiring to know what he should ask for him from the Government; and the same question having been repeated in a second letter*** under date 30th October 1799,- he thought it his duty to reply, which he did, but solicited no appointment in particular.

The Deputy Commissary having returned to Chittledroog, John C. Francke was ordered to Seringapatam, where he arrived in November following and remained there until May 1800.

It was then being in contemplation to make Chittledroog a frontier Station some Battalions of Sepoys, H. M. 77th Regiment, one Company of Artillery, and the whole of the Cavalry having been stationed there, it was the intention of the General to have him appointed Commissary, but Captain Scott (now Major General) having just arrived from Europe, he was appointed to that post by Government, and forthwith left Madras to take possession.

In the month of April 1800 a Detachment being about to be formed at Seringapatam under the immediate command of General Wellesley, he was ordered to take charge of the stores attached to it.  This Detachment left Seringapatam to the best of his recollection in the month of May 1800, and having arrived in the neighbourhood of Chittledroog, General Wellesley appointed him Commissary, and directed him forthwith to the Fort to take possession- Captain Scott was appointed Commissary to the Field Force.  This arrangement having been approved of at Madras, he received an Official Communication from one of the Public Offices, that all his accounts as full Commissary would be passed.

At Chittledroog he continued three years and upwards, and during that time was promoted to Lieutenant in the Artillery, date of Rank from 7th March 1808****.

*Vide No. 4, and 5.

** Vide Appendix 6.

*** Vide Corresponding number [7]

****A mistake his Commission of Captain in the Army in 1803 [all Harriott’s notes]

During that time too the depredators at Seringapatam  were discovered, and he received a communication from the Quarter Master of Brigade by Order of General Wellesley, informing him that he had also been accused, desiring him to send in a statement* - Never having had the slightest concern with any one of the Part there was no difficulty in proving that the accusation** was the most foul and infamous  falsehood, the accuser being Captain___________ own confidential servant.

At the time his old friend Colonel Stuart (now Commander in Chief) passed Chittledroog with an Army, he was employed by General Wellesley in erecting several temporary Buildings at Huyyrhur,*** intended for Field Hospitals, but those Buildings were afterwards not required for that purpose.

In October 1803, he received a letter from His Excellency General Stuart**** directing him to come immediately to madras that he had an Appointment for him, the duties of which, if well executed would lead to one of much greater importance – on communicating the contents of the letter to Colonel Whitelock at that time commanding the Station, permission was immediately granted to proceed.

He arrived at Madras in November following, it was known at Madras that the General had sent for him, much pains therefore had been taken to induce the General to change the plan, and several Officers of rank had made applications for the Appointment, but the General would not hear of it.  A few days after his arrival he was appointed Temporary Agent for the Manufactory of Heavy Gun Carriages required for the Fortification of Fort St. George, upon a Salary of 200 Pagodas per month.

The trouble taken by some of his friends, to induce the General to change his plan, not having been successful, an attempt was made to injure John C. Francke’s character(*) in the purchase of Timber that would be required to execute the work, Colonel__________ the ___________ having made a calculation not only of the quantity but also of the quality, by whose order this was done he was not informed, but the Colonel’s calculation he was told had been submitted to the Military Board and approved by the Board. 

* A friend in need is a friend indeed.  The upright mind of  Colonel Wellesley could not harbour the suspicion of dishonesty in one, who had hitherto shewn [sic] himself so worthy of his confidence; by giving Mr. Francke the opportunity of thus early replying to the slanders of malice, he afforded the most effectual aid of removing a shadow of suspicion from the accused, a regard for the character of others is the surest test that we appreciate the value of our own.  Col. Wellesley acted on this critical juncture with equal delicacy and judgement by firmly relying on the honor of his friend, nor was that confidence misplaced.

** Vide letters 9, 10, 11, 12, wherein there is a full explanation of all the circumstances of the case.

***Vide 14

**** Q.B.    [all Harriott’s notes]

(*)  It does not require a very extensive knowledge of mankind to shew [sic] us how effectually jealousy can warp the feelings from a straight and honourable course.  Let us suppose ourselves in a similar situation before we too hastily condemn, let us be exposed to the same temptation, and few of us I am afraid, such is the weakness of human nature, would evince the high-mindedness of exulting in the prosperity of an obscure individual who had passed us on the road of preferment, and in obtaining the good opinion of our Superiors, and still fewer who would not take every possible opportunity of detracting from the merit of a successful competitor by placing every stumbling block in his way to bring him back to our own level or if possible to reduce him still lower. [Harriott’s note}

Accordingly immediately after being appointed to the situation, he was ordered to commence, and give a receipt for the Timber thus proposed for him, thinking it rather singular that he should be appointed to execute the work and another to make the calculation of the quality and quantity of materials required for it, he declined giving the called for receipts before he had seen and examined the Timber, pains were taken to persuade him that the examination was not at all necessary, Colonel __________ being an old and experienced Officer, there could be no doubt of his calculation being perfectly correct, but John C. Francke persisting in his refusal, it was at last discovered that his request was very reasonable, and that an examination should be allowed:  he accordingly proceeded at the appointed day and hour to the place, followed by a Company of Store Lascars, each carrying a Handspike, and there found to his astonishment a large quantity of Timber, called Shinbin Planks placed in piles, the best looking on the top, not one piece of that sort of Timber, even of the first quality being fit for the work, and a few large pieces called Duggin and Artees appeared totally useless, in short the Timber appeared the refuse of the Market, for at least half a century back, and collected by the House of __________then on the brink of stopping payment.

This Timber was offered to the Government for the small sum of 34,000 Pagodas, and of the whole not one Gun Carriage even of the low Calibre of an 18 Pounder could be manufactured.  He left the place in disgust and having returned to his Quarters he was followed by Mr. _____________ the Agent who still had the impudence to persuade him to take the Timber, saying a handsome reward would be given, upon this however he directed him peremptorily to depart from his Quarters, to do which he seemed not to require a second invitation.

Notwithstanding all this he John C. Francke received several letters signed by the Secretary to the Military Board, of which, he suspected the Military Board knew nothing, he therefore regularly gave information to the Commander in Chief, of the whole Proceeding in every particular.

In his last reply to a letter from the Secretary he requested the Military Board, to call upon Colonel ___________ to state what particular part of a Gun Carriage, even of the low Calibre of one 18 Pounder could be made from a Shinbin Plank, to this letter no reply was received and the correspondence ceased.

Steps were afterwards taken to supply proper Timber, but the supplies were so slow and so scanty, that the work although executed in the very best manner became expensive, and inconsequence the Appointment was in 1807 or commencement of 1808 abolished, and he was ordered to proceed to Trichinopoly as Commissary of Ordnance, to which post he had been appointed in 1804, having been also promoted in that year 1804 to a Captain Lieutenant in the Artillery with rank as Captain in the Army from 7th November 1803.

He arrived at Trichinopoly in May 1808, where he has remained ever since with the exception of a few months Service against Travancore in 1808-9 during that Service he commanded the Artillery with the Detachment under Colonel St. Seger.

He returned to Trichinopoly in 1809 he was soon afterwards promoted to a Company in the Artillery with rank from the 28th July 1808 and received also a Captain’s commission in H.M Service with rank from 7th November 1803.

In 1815 he received a Commission in H.M. Service as Brevet Major with date of rank from 4th June 1814.

The Maratta war breaking out about that time , he solicited employment but was flatly refused by his friend Major Bell then Commander of Artillery.

In 1819 an augmentation of the Artillery was expected, in consequence of which he expected to be promoted to Regimental Major, but being at that time under heavy pecuniary embarrassment, he proceeded to Madras for the purpose of soliciting the favour from Mr. Elliott of being allowed to retain his Staff Appointment as Major for the space of 18 months only, having already appropriated the whole of his Staff allowance for several years before towards clearing himself.  Mr. Elliott promised but upon such conditions that he was unable to comply with, - he therefore returned to Trichinopoly where soon after his return he received a letter from General Bell,* saying it was possible he might be allowed to retain his Staff Appointment on giving up the effective service, if he would apply for it, - anxious to get rid of the heavy burden he was loaded with, and having no other alternative he made the application and was successful.**

During the Burmese war, he would have been happy to have been employed as a Sub-Lieutenant, and wrote to that effect to one of his acquaintance in one of the first Public Offices at Madras, but received for answer, there was no chance of success, and therefore advised him not to take the trouble of a public application.

*In the Appendix answer to General Bell’s Letter. [Harriott’s note]

**An Officer of the Madras Army informed the Duke of Wellington of Major Francke’s having quitted the effective service, the Duke notwithstanding the innumerable scenes he had passed through since his departure from India still retained a lively interest in the fate of his Protégé and was extremely chagrined to hear, that so unfortunate a step had been taken.  [Harriott]

Conclusion

With the termination of his active military career the memoirs close.  Up to the time of Major Francke’s decease, [April 1833, aged 78 years.*] he continued in the discharge of the duties of his profession with the same zeal and ability that called forth the approbation of those under whom he served in his younger days.

The remembrance of that tyrannical necessity, which drove him to relinquish the advantages and honors for which he had been toiling for upwards of forty years, must have occasionally obscured the sunshine of serenity which so genially beamed forth on the winter of his life; yet the passing clouds of anxiety must have been dissipated by the enlivening rays of content resuming their wonted splendour.

However it is to be regretted from the peculiar system of our Government that as our great dramatist expresses it, “unregarded age is too often thrown into corners” but this must unavoidably be the case where there is a quinquamial [sic] succession of governors, each must be too actively engaged in rewarding those whose assistance in executing their plans have merited such treatment at their hands as to leave but little opportunity of advancing the interests of the employe’s [sic] of their predecessors.  Promises once made should however be kept, there is no disappointment so trying to the philosophy of the temper as the damping of hopes once excited, as General Stuart’s letter raised expectations which unhappily were never realized, their extinction might rouse a feeling of discontent and a sense of injustice to guard against which impressions should be the chief duty of a government careful of its own interests, and solicitous for the welfare of its dependants.  

Severe must have been the wound that cut so deeply, though time cicatrized the hurt to the outward eye, still underneath remained a rankling and fustering sore.  Where else could we look for a stimulus so powerful as to urge the octogenarian to solicit active employment in the first renewal of hostilities;

Too late indeed to climb the hill of promotion, to serve under those whose fathers were in their cradles, when in the full vigour of manhood he was reaping hard earned laurels in the battle field, for such would have his intentional offer subjected him to.

‘Tis thus, that the indomitable and immortal spirit survives the decay of the perishable and mortal body:  all the heart-burnings and disappointments that we have met with, all the vexations and trials that we have endured, are insufficient to check us in our onward course, should we pause to look back, hope immediately screens us from our vision past scenes of distress, and urges us to fresh encounters, and the renewed pursuit of the fickle goddess fortune.

What the reasons of Mr. Elliott were that would not permit him to accede to the request of Major Francke, except upon such conditions as he, the latter, was unable to comply with, can only be known to himself.  The nature of the request was so moderate, the character of the petitioner so deserving, that could a departure from established rules be warranted, Mr. Elliott no doubt would have given a more favourable answer.  What is termed establishing a precedent may have been the principle, which directed the Governor in the present instance.  The monotony of a garrison life, the never varying routine of insipid duties is but poor equivalent for the spirit-stirring scenes of the tented field, the animation of the camp, the ever changing situation, and the influence that success over discomfited opponents produces on our senses.  An apathy, a prostration of mental and corporeal powers, like that which inevitably follows the use of intoxicating drugs after the first delirium has subsided to the former over-heated state of the system.  To dispel this morbid inertness, to stimulate the frigid temperament, recourse is too often had to that amusement, which from its rousing all the passions of human nature creates the greatest excitement.  The hazard of the die, or the chance of a card_________ The yielding to so dangerous, though at the same time so fascinating an influence was the source of much embarrassment, and pecuniary distress to Major Francke.  Where we have so much praise and so little to find fault with, we can only regret that the giving way to this one unfortunate impulse should have been persisted in contrary to the admonitions of prudence; and to warn others to shun, and not tamper with the deceitful enemy.

Two years previous to his decease an accident occurred to him, which might have tended to hasten that event.  On driving out to his bungalow situated at Guntoor about six miles from Trichinopoly in a fine open plain, the bandy was upset and it was not discovered till the examination of the body after his decease, that two of his ribs had been broken on that occasion.  At such an advanced period of life the constitutional energy must have indeed been powerful to have enabled the system to rally after so severe a shock.  Except the indisposition alluded to in the narrative, an uninterrupted enjoyment of good health attended him through a long life of seventy eight years, notwithstanding the vicissitudes of climate, the exposures incidental to campaigning, and the omnis febrium cohors  so prejudicial to Europeans in this land of the sun, little or no effect of infirmity was apparent on the iron texture of the frame, age alone could undermine so firm a structure.

But praising the mere evanescent perfections of the body, let us not forget to do justice to the more lasting excellencies of the mind, and those excellencies appear to the best advantage in the ordinary occurrences of social life, by obtaining for us the love of those with whom we come in contact.  An extensive correspondence proves the esteem in which he was held by a large circle of friends; in saying that he was beloved by his family, kind and benevolent to those who had the good fortune to be his dependents, affable and courteous to the friends who had the pleasure of his society, I am afraid that I shall be blamed for making use of the hackneyed expressions of eulogium too often indiscriminately lavished by partiality on those least deserving them, on the contrary in the present case words however carefully, sentences however glowingly expressed are but a poor medium of panegyric, and convey but a faint idea of the sterling goodness of heart of the lamented deceased.  The presentiment of approaching dissolution so touchingly alluded to on the eve of his friend’s death, was further exemplified in his own case.

A few months previous to the attack which proved fatal, he was seized with a dangerous illness, so much so as to give little hope to his acquaintance, and the medical gentlemen that attended him of his recovery.  Contrary to their expectations however, he revived, and was exceedingly annoyed at any allusion to the supposition that death was standing sentry over his door.  A medical friend on offering to assist him in getting out of his bandy received a sharp rebuke for thinking, that his patient was in any way debilitated.  Happy is it for mankind that Providence in its infinite wisdom hath ordained, that age with its attendant infirmities should creep upon us so imperceptibly as to give no startling or violent notice of his approach.  But in an intimate friend going to see him when he heard of his last illness, Major Francke remarked on his entering the room, “Ah N. we shall never play another pool of picquet together.  My time is come.”  This trifling remark shewed [sic] from the first an intuitive perception that his latter end was drawing nigh and that he was prepared, with the resignation that the memory of a life spent in the fulfilment of its duties towards God and man can alone ensure.  What a strange mystery is that presentiment!  what [sic] undefinable sensations can thus overpower the soul, can thus give notice of the separation of the spirit from its earthly tenement, can this wean us from earthly affections, and direct us to aspire to etheriality [sic] with feelings of joy and not terror at the approaching tremendous change, to leave things known in quest of things unknown!  Do we already hold converse with beings of another world?  Is the film of mortality withdrawn from our eyes and the glorious vision of the angelic hierarchy unfolded to our bewildered senses?  Or are we, adopting the creed of some philosophers, attended by a ministering angel who warns and prepares us for the awful event?

Those who have read the Diary of a late Physician in Blackwood’s magazine, may have observed what that too faithful painter of death-bed scenes remarks of having twice come under his notice.  I allude to the passage in the story entitled, “the scholar’s death-bed.”  “Oh there is at my heart something cold, cold.  Doctor keep them-off” and in the accompanying note, “I once before heard these strange words fall from the lips of a dying patient, a lady; to me they suggested very unpleasant I may say fearful thoughts.  What is to be kept off?  This stepping stone to the arena of a future existence, cannot be comprehended by human reason yet it is consoling,                from being an assurance that we do not all die.”  On the fourteenth April 1833 Major Francke breathed his last.  Death obtained no easy victory over one, who had so long withstood his approaches, yet so violent was the first onset, that nature appeared exhausted, a cover was thrown over the body; happy would it have been had his sufferings thus terminated, but the system rallied, fifteen days of struggling were still to be endured, and the delay of the inevitable stroke prolonged the agony of torture till it overcame even Christian fortitude, and “Death why comest thou not,” was the agonizing cry wrung from the expiring sufferer.

On a retrospective glance at the distinguishing features which are most prominent on the canvass of the character herein delineated; we are called on to appreciate the buoyancy of that spirit which quailed not in adversity, nor was unduly elated in prosperity.

A resistance of temptation, a perfect abandonment of self-aggrandizement, in preferring the strict path of honor and rectitude to the insidions [sic] snares of the evil disposed.  A zealous discharge of those duties incidental to his situation, and a line of conduct throughout a protracted life, the most elaborate encomium of which we can offer to the reader is summed up in that simple, and touching admonition of our Saviour, “Go thou and do likewise.”

FINIS

APPENDIX

No. 1

Seringapatam, August 3 1799

Instructions to Mr. Deputy Commissary Francke proceeding from Seringapatam in charge of an equipment for Chinroypatum

You will march from hence as soon as possible with the Ordnance under your charge, and the Jemidar’s Guard and Pioneers’ under your command towards Chinroypatam.  You will there meet with an Officer of Artillery to whom you will deliver charge of the Ordnance and Stores, and you will deliver charge of the Ordnance and Stores, and you will return here with the Jemidar’s Guard, leaving the Conductor, Pioneers, and Store Lascars with the Officer of Artillery above mentioned.  If there should be no Officer of Artillery at Chinroypatam appointed by Colonel Stevenson to take charge of the Ordnance and Stores, you will obey orders respecting them as you may receive from Colonel Stevenson, and when you can communicate with him, you will apprize him of the orders you have received from me to return here as soon as possible

(Signed)  ARTHUR WELLESLEY,

Colonel.

No. 2

Seringapatam, August 6, 1799.

Sir,

I have some reasons to believe that the Officer and Detachment which have been for some time posted at Chinroypatam have been removed from thence, and that there are no troops there at present.  If you should find that to be the case, you will move on with the Guns &c. as far as Hooly Honore, unless you should previously meet with an Officer ordered by Colonel Stevenson to take charge of them, or should receive any order from him, or from the Commander in Chief to act otherwise.

I have some reason to apprehend, that the removal of the Detachment from Chinroypatam may occasion the miscarriage of the musket and carbine ammunition sent there the other day.  If you should meet with or hear of it, I beg you will order the Naig in charge to proceed with all expedition to Holly Honore.

I have the honor to be, &c. &c. 

(Signed)  ARTHUR WELLESLEY,

Colonel.

To

Mr. Deputy Commissary FRANCKE.

No. 3

Camp, August 27, 1799.

Dear Sir

It certainly was never my intention that you should proceed so far as you have with the Guns, as I had reason to believe from my communications with the Adjutant General that you would be relieved at Chinroypatam.  However, I am much pleased with the manner in which you have got over all the difficulties which you encountered, and I shall undoubtedly report my sense of your conduct to the Commander in Chief.

I received a letter from Colonel Stevenson yesterday in which he tells me that he will send an Officer to relieve you.  I have this day sent him an Order to send the Guns to Chittledroog, and if you should not be relieved before you cross the rivers, I will relieve you when you come into the neighbourhood of this Camp.  You will have heard that I am appointed to command the troops above the Ghaut, and that the Commander in Chief has returned to the Presidency.

I am dear Sir, &c. &c.

(Signed)  ARTHUR WELLESLEY.

No. 4

Camp near Hooley Honore, September 14, 1799.

Dear Sir,

I am quite concerned at having been obliged to keep you so long in suspense respecting your destination, but you must attribute it entirely to the uncertainties of the times.  If you will do me the favour to come over, and breakfast with me to-morrow, I think that I can give you final instructions and allow you to depart with your heavy Ordnance.

I am dear Sir &c, &c. 

(Signed) ARTHUR WELLESLEY.
No.5

Instructions for Mr. Francke September 17, 1799

You will march from hence to-morrow with the Stores and Ordnance in your charge to Chittledroog.

Captain Mackay will hand over to you all the hired draft and carriage bullocks which are here, and you will take them and such other hired cattle as you may meet on the road along with you to Chittledroog.

As soon as you will have arrived at Chittledroog, you will make a muster of the cattle, and send a return of them to Captain Mackay, state therein if possible the persons to whom they belong.  Captain Mackay will furnish you with the accounts, and you will pay them according to the directions, which you will receive from him.  You will remain at Chittledroog in charge of the Heavy Ordnance, stores and cattle until you hear further from me.  Colonel Oliver will receive a copy of these instructions.

(Signed)  ARTHUR WELLESLEY.

No. 6

Camp in the Province of Soondah, October 8, 1799.

Dear Sir,

Major Macauley has sent me your letter to him, and I am much concerned to be obliged to keep you at Chittledroog for some time.  I cannot suffer the stores there to be under the care of Mr. Ellis; but I have reason to hope that Mr. Best will return to his duty as soon as he can.  I am well aware of the service you would render at Seringapatam, but at this moment you are more necessary where you are.

Detain Bullocks for your tents; but send back to Seringapatam the Sub-Conductor, the Guard, Pioneers, the Lascars and Artificers.  Shew this to Colonel Oliver and he will allow them to go.

I am dear Sir, &c. &c.

(Signed)  ARTHUR WELLESLEY

No. 7.

Camp at Barlugpoor, October 30, 1799.

Dear Sir

I have just received your letter of the 26th and have given out a G.O. which will enable you to depart from Chittledroog as soon as you will have heard from Lieutenant Mackay.

I shall be glad if you will let me know for what I shall apply to Government for you, as I shall be happy to forward any views that you may have.

I am dear Sir, &c. &c.

(Signed) ARTHUR WELLESLEY 

No.8.

Camp near Hurryhur, June 17, 1800

My Dear Sir,

I have received an am obliged to you for your letter of the 15th, and the return of your Stores which I have read, and am sorry to observe that they are so deficient.  I approve of your having your Gun Carriages &c. surveyed as soon as possible after the arrival of the Officers of Artillery, and if you send me the proceedings of the Committee I will immediately order the repairs, which they may report to be necessary.

I wish you would prepare the 12 pounders about which I spoke to you, as I believe I shall want them, and I will give you orders hereafter respecting sending them.  I cannot allow Mr. Best to quit Chittledroog, as I believe that I shall have occasion to call for his Services to bring on to the Army the Heavy Guns.

Believe me yours sincerely,

(Signed) ARTHUR WELLESLEY

No. 9.

Seringapatam June 19, 1801

Dear Sir

I have received your letter of the 15th Instant, and I will not hide from you that I was much astonished and concerned when your name was brought forward to the Committee, of which I am President as a person who had authorized the sale of the stores, for which stores you had received the money.  I shall however send the Military Board your letter of the 15th Instant.

I enclose a copy of what has appeared against you, as you have no mode of ascertaining it.  It was proved before the Committee that large quantities of Ordnance and Stores were sold by Nelly Tomby the Conicopellay of the Store Department of Seringapatam.  This man was called upon to say what he had to produce in his defence, and he declared that he was employed, and had authority from different people, which he could shew to the Committee.  Among others, he said he had authority from you for the sale in question, and he produced the paper mentioned in his evidence.

I sincerely and anxiously hope that you will be able to clear yourself from this aspersion, and I am with great truth and regard,

Your most faithful Servant,

(Signed) ARTHUR WELLESLEY.

No. 10.

Seringapatam June 20 1801

Dear Sir,

Since I wrote to you yesterday I have received your letter of the 16th, I now enclose the copy of the proceedings of the Committee which met this day, which I hope will be satisfactory to you.  They will go off by this night’s post to Madras.

I don’t recollect the complaint from Colonel Gent that you mention, and I am sure that I never decided that the property in the wheel in question belonged to you or any body else exclusively.  Captain M’Intire may have been present, when the conversation mentioned to the Committee passed between me and Colonel Gent, or Captain Norris, and he may in consequence have encouraged you to take the wheel in question.

I am, &c. &c.

(Signed) ARTHUR WELLESLEY

At a meeting of the Committee for enquiring into certain complaints from the Stores Department, called for by a Garrison Order 20th June 1801.

Colonel Wellesley produces to the Committee a letter which he had received from Mr. Commissary Francke and is dated 15th June.  This letter is read.

Nelly Tomby being called on to give an account to the Committee what the brass was which Mr. Commissary Francke had given him to sell, says that it was brass taken from a wheel which was outside the Fort.  Being asked if there was any other metal given to him by Mr. Francke excepting that brought from the outside of the Fort, he says none.  Colonel Wellesley informs the Committee, that he recollects the wheel mentioned by Mr. Francke, it was near the eight gun battery and during the siege the soldiers and others employed in the trenches cut much of the metal from it.

After the place was in our possession, either Colonel Gent claimed it was his property, or Captain Norris claimed it for him as being in the trenches, and having been taken possession of during the siege, and a guard was asked for to take charge of it.  Colonel Wellesley says, that the troops were so harassed at that time, by furnishing guards over property in different places, and as this wheel was at a great distance from the Fort in a place where there was no cover, and as it already had been destroyed and rendered useless to the public before the place was taken, he did not think it proper to send a Guard to take care of it; and informed Colonel Gent or Colonel Norris that he did not conceive it to be the property exclusively of Colonel Gent, and that at all events if it was his property, he might take care of it for himself.

Colonel Wellesley observes regarding the brass mortar and the 1 ½ pounder stated by Mr. Francke to have been removed, the former from near the arsenal, and the latter from the place in which the guns were arranged along the arsenal wall; that no report was made to him by either Colonel____________ as Commanding Officer of Artillery, or as resident of the Committee for the valuation of captured property, nor by Captain _____________, as Commissary of Stores that these pieces of Ordnance were missing, nor that the other pieces of Ordnance or pigs of brass were missing which were also noticed in the letter from Mr. Francke.

No. 11.

From Mr. Francke to the Honorable Colonel Wellesley.

Chittledroog June 23, 1801.

Dear Sir,

I had the honor of receiving both your letters of the 19th and 20th instant with their enclosures.  It is not possible for me to express to you my most grateful acknowledgements in words adequate to what I feel, for the kindness you have shewn me in this instance, my mind indeed had been releived [sic] from a very heavy pressure, for although perfectly conscious myself of having done no wrong, yet convinced by experience that a report so injurious to a person’s character, as that of making away with public property would never fail of making an unfavourable impression on the mind of some one or other of my friends until the matter could be cleared up.  The idea was dreadful.  It makes me happy to find that I am in some degree re-established in your good opinion, the loss of which I have ever studied to avoid.  There appears however still something to be explained, which is the article of iron mentioned in the Dubash’s account.  The greater part of that iron was given to me in camp by a Gentleman, who when ordered to march for want of carriage was not able to take it off the ground.  It was nicely rolled together for the easier carriage, while no public iron was done up in that way.  The Dubash if he has a spark of honesty in him, will no doubt allow the same if questioned on the subject; three or four pieces I found in different places outside of the Fort.  One in particular I recollect picking up near the first bridge in coming from camp, I am doubtful whether the weight of the whole would amount to a Candy, nor am I clear that I got paid for it although included in the account - I strongly suspect that I was not, for I remember particularly stipulating with the dubash that rolled up was to be delivered to me if I returned to Seringapatam.  It having however so completely slipt [sic]  my memory that I never claimed it or did I recollect it till the moment I looked over the account you were so kind to send me.  Upon the whole it appears clearly to me, that the accusation was brought forward by the Dubash with a malicious intent, and probably not of his own accord, as he perfectly knew the circumstances regarding the brass, and that the iron was private property.  What I mentioned to you in my first letter respecting the Mortar, Guns, and pigs of brass perhaps I should not have mentioned.  All I intended was to prove that so far from having been concerned in any clandestine proceedings, I never failed mentioning publicly whenever I heard any thing missing, or had suspicions of any property having been taken away, as various other reports I made will prove.  I am perfectly clear on the point of the reports I made, and the reason why Colonel __________ did not report the mortar to you, was, I suppose, a doubt of the correctness of my information although one of the Non-Commissioned Officers corroborated it.  The gun was stolen during Colonel Moneypenny’s Command.

I hope the proceedings of the Committee on the 20th will clear me in the opinion of my friends at Madras and Seringapatam, and I hope I am cleared in your opinion particularly.  If there appear any doubts, I am sure you will do me the justice to mention them.  

No. 12.

From Captain Grant to Mr. Francke.

Seringapatam July 10, 1801.

Dear Francke,

I last night received your of the 6th.  You mention a subject of a very serious nature indeed and desire me to consider it was private.  As it however relates to a public speculation, I should conceive myself highly culpable as a Public Officer if I withheld any information respecting the scenes of disgraceful embezzlement, which have been going on here from the Commanding Officer, a sense of that duty led me to inform Colonel ______________ when commanding, of the sale of salt petre by Lieutenant Colonel ______________, and a similar sense of it had led me to inform Colonel Wellesley of the contents of your letter, which I shall send out as soon as I have finished this reply.

Colonel Wellesley desires me to inform you that in consequence of orders received from Head Quarters, Colonel ___________ and Captain ______________ are now in arrest, and Colonel ______________ will also be put in arrest as soon as he can be found.  These orders also directed him to put you in arrest, but he has written to the Commander in Chief to state his reasons for not having ordered you in arrest.  He desires me to add that on receipt hereof he expects that you will furnish him with every information in your power relative to the stores stolen or otherwise made away with, as also with such returns as may be ascertained, he expects that on this occasion you will justify the good opinion he has hitherto entertained of you, by coming forward in a manly, open manner to give every information, which the nature of your situation enabled you to acquire.  An investigation some time since took place respecting powder sold to the Collcote people at or near Njuengode and which must have come from Seringapatam.  Colonel ___________ commanded during the enquiry, and no information was obtained.  If powder has been sold to our enemies, at the moment we were going against them, it is the duty of every man to bring the offenders to condign punishment let their rank be ever so high or your former friendship for them ever so ardent.  You had better send your reply direct to Colonel Wellesley and be assured you will not lose his friendship or good opinion while you continue to desire them.

I am Dear Francke, &c. &c.

(Signed) ALLAN GRANT.

Lieutenant Francke’s reply to this letter, addressed to Colonel Wellesley, as therein desired is too copious for insertion, the pith of the same was; a minute detail of every speculation coming under his notice that took place, the steps he had taken to prevent the fraud as far as lay in his power, and his being continually thwarted in so doing by those in superior situations not transmitting his reports to the proper authorities, and this statement could be substantially attested by direct evidence.  The correct and conscientious line of conduct pursued by Lieutenant Francke in this crisis fully justified Colonel Wellesley in not classing him with the delinquents. [Harriott]

No. 13.

To Lieutenant Francke from Colonel Wellesley.

Seringapatam, July 18, 1801.

Dear Sir,

I have received your letter of the 12th in which you desire that I should countersign a paper which was given to you by Major Isaacke when he commanded at Chittledroog, by which you are permitted to clear some ground and to build a house upon it.  I have never interfered in the internal regulations of this or any other Fort in this country, and am desirous to avoid doing so.  I consider the permission you received from Major Isaacke to be full security for the permanence of your house and property, and that no future Commanding Officer can or will attempt to deprive you of it, excepting in a case of absolute necessity when the ground might be required for the service of the Garrison.  This being true I must observe that my signature to the paper supposing that I were willing to affix it thereto would be of no benefit to you, as the Commanding Officer would be equally obliged to take possession of your ground in case of the existence of the necessity, which I above supposed to be the only justifiable ground in which he could deprive you of it.

Without knowing more than I do of the Hut of Chittledroog, I cannot determine whether the guns in the upper Fort ought to be heavy or light.  It would probably be best to have a proportion of each kind.  However the Guns in the large square redoubt immediately above the town ought to be heavy and of the largest size.

I have received your letter of the 13th which I shall take into consideration, all that I can say is that I never gave orders stated to leave alone the captured stores, that I never refused sentries over the old arsenal yard, on the contrary that I placed myself the Sentry at the gate in consequence of perceiving that some of the vices had been stolen, and that no report or even hint was ever given to me that any thing was missing.

I am Dear Sir, &c. &c.

(Signed)  ARTHUR WELLESLEY

No. 14.

Seringapatam, December 20, 1802.

Sir,

By the orders of this day you have been directed to proceed to Hurryhur to perform a service respecting which you will receive further instructions.  The service alluded to is to construct certain buildings at Hurryhur for the purpose of an European and Native hospital if such buildings should be required at that place, and for the containment of grain.  It is intended to have five buildings, each of which is to be eighty feet long and about 20 broad having in the centre a row of wooden uprights to support the junction of the beams which you will observe by the enclosed list of materials provided for the purpose of these buildings are only about ten feet long.  The walls are to be burnt brick roof, Malabar fashion and tiled.  Each building is to have four doors and eight windows for which you will observe plank has been prepared.  I enclose a list of materials which have been laid in at Hurryhur for the purpose of these buildings.  You will so kind as to take with you carpenters whom you will require for this service belonging to your department.  The Amildar at Chittledroog will receive instructions to supply you with workmen as far as may be in his power, and , I have ordered to Hurryhur from Santa Bednore certain lascars of whose service you will have the use.  You will estimate the expense of the buildings as soon as you can, including in the estimate the price of the materials collected by Ramrow the Amildar of Hurryhur, the list of which is included.  In respect to your Department at Chittledroog you will be so kind as to give direction to the Conductor under your orders in what manner its duties are to be carried on during your absence, and as Hurryhur is at no great distance from Chittledroog, and your business may not at all times require your immediate personal superintendence I request you to go over to Chittledroog occasionally to see that the preparations in the Store Department may not be stopped by your absence.  You will so kind as in communication with Captain Boynes to fix upon a convenient spot for these buildings.  As well as I can recollect the best place would be an open spot within the Pettah, and close to the ditch of the Fort.

(Signed) ARTHUR WELLESLEY

No. 15.

Dear Sir,

If you can be spared from Chittledroog I wish you to come to the Presidency for the purpose of superintending the repairs upon the Gun Carriages of Fort St. George and make a sufficient number of new ones to complete the number of Guns that is required to be mounted in the Garrison.  No large salary can be expected to be attached to this situation but the business being properly conducted with expedition and to my satisfaction will lead to a permanent, and situation of importance when it becomes vacant.

I am Dear Sir, &c. &c.

(Signed) J. Stewart.

Head Quarters: Choultry Plain, September 27, 1803.

No. 16.

From Major Francke to the Right Honorable Hugh Elliott, Governor, &c.

Honorable Sir,

I hope I shall be excused the liberty I take in obtruding myself upon the notice of your Excellency in a matter wherein my future views and personal interests are materially concerned, especially as the claim which it is the object of this address to submit to your Excellency’s consideration is founded upon a course of action, and approved services during an eventful period of upwards of forty years.  Permit me to observe to your Excellency that in the various situations in which I have been employed it has been my good fortune invariably to obtain the approbation and good will of my superiors, particularly of Generals Brathwaite, Floyd, Harris, Wellesley, (now Duke of Wellington) and Stuart.  It was the first of these distinguished Officers who recommended me for the situation of Deputy Commissary of Stores at the siege of Pondicherry in 1793.  General Floyd afrerwards [sic] recommended me to Government for a Commission in the Artillery which I shortly afterwards obtained from the Honorable Court of Directors.  After the siege of Seringapatam General Harris informed me that it was his intention to recommend me to Government for the situation of Commissary of Stores at the Mount, and letters from General Wellesley and Stuart recorded in the Office of your Excellency’s Private secretary will shew that my conduct was held in estimation by those distinguished Commanders.

Shortly after this period, hopes were given me that I should succeed Colonel Scott at the gun carriage manufactory whenever it should become vacant, and which event took place in the year 1809.  But being at that time absent from the Presidency and unapprised of Colonel Scott’s intention to resign, I had no opportunity of reminding Sir George Barlow of my claims and the situation was suddenly given to the present possessor a very worthy man, but whose claims to such an appointment were not at that time generally known.

Most of my friends, and Patrons being either dead or retired from the Service, I have ventured to lay my claims before your Excellency in the confident expectation that they will be taken into favourable consideration, and that I may yet be permitted to hope for the succession to that appointment to which I have been so long looking up, really believing that accident alone was the cause of my not succeeding Colonel Scott when he resigned.

I have the honor to be, &c. &c.

(Signed) J.FRANCKE.

3d January, 1817.

No. 17.

From Major Francke to Major General Bell.

Trichinopoly April, 12 1819.

My Dear Sir,

Four days have now elapsed since I received yours of the 3d. Instant, and those four days have been to me, I assure you, the most painful I have passed for a considerable length of time.  Never no never, not even when I was a private soldier did I feel myself so humbled, as I now feel myself by your suggestion, or proposition, - a proposition that nothing on earth except tyrannical necessity alone, can make me think of accepting.  Surely after a period of forty three years’ service, and during the whole of that time hardly absent a day from duty, Government, I think, (had I a friend who would undertake to state my claims) might be induced to make an exception in my favour, and leave me as an effective Major in the possession of the Commissary-ship, especially as those situations have been put upon a more respectable footing than they formerly were and there are no positive regulations against it.  I certainly know of none, nor do I know that by any act of mine I have rendered myself undeserving of such an indulgence.  Besides, my dear Sir, perhaps you will remember that had I not been blind to my own interests I might perhaps at this moment be in possession of the Arsenal at Madras.  For Beuman who succeeded Colonel Clarke was to have succeeded me at the temporary yard if I had thought proper to apply.  But the prospect of succeeding Scott at the Seringapatam Gun Carriage Manufactory, of which I had a promise, made me act contrary to the advice of my friends; and to that situation I firmly believe I should have succeeded even at a later period, had not Scott quitted without giving me previous notice of his intention.  Consider all this and you will allow that I have been very unfortunate, and I repeat that if I had a friend who would kindly interest himself in my behalf and make a fair statement to the Government of my claims, I think I would be permitted to remain in my present situation.  Believe me, my dear Sir necessity alone makes me solicit it.  You know that I have never been very troublesome in that way.  If therefore in this instance you will be a kind friend to me, I shall feel myself for ever obliged to you.

I am Dear Sir, &c. &c. 

(Signed) J. FRANCKE.

No. 18.

Extract from a letter (no date, supposed to have been written in 1826) from Major Francke to Colonel Carfrae.  “During these negociations [sic] the Arsenal at Fort St. George became vacant by the sudden resignation of Colonel Clarke.  That situation was kept open for a longer time than usual and nobody knew the reason.  As I often waited on the General I was frequently applied to for information, but I knew no more of the General’s intentions regarding the appointment than other people.  Calling one morning on the military Auditor General, Colonel Brunton, I took the opportunity of enquiring if he knew why that appointment was kept open so long.  The Colonel looked me full in the face, and to my great surprise said, “my good Francke, the appointment is kept open for you.  Take my advice, go to the General immediately, and request him to give it you.  I give you my honor that you will be in orders to-morrow.”  The serious manner in which the Colonel spoke convinced me that he was not joking, but I thought it would be rather impudent on my part to do so as he desired having but recently I the appointment I then held; and the General had also promised me the gun carriage yard at Seringapatam.  To ask him therefore for another! – I had not sufficient brass to do it.  The Colonel then said, “recollect, my friend, the old saying, ‘one bird in the hand is worth two in a bush.’  I hope you may not repent hereafter if you neglect the advice I have now given you.”  The appointment was filled up the second or third day following and the event has fully proved that Colonel Brunton was right.”

As great events spring from trivial causes so do minor considerations weigh heavily on the after course of our lives.  From the extract of this letter, it appears that, had Colonel Brunton’s advice been followed, a material alteration in the prospects of Major Francke would have been the result.  There are not many who can plead a similar reason for not following good counsel.  Few men are so considerate as to suppose that their services have been sufficiently rewarded, and who are not quite so backward in preferring their applications.  [Harriott]
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Transcriber’s Final Note
John Christian Francke was born somewhere in Germany, presumably Saxony, in 1755.  From the occasional sentence in the above Memoir, it is possible that he was born into comfortable circumstances – the education in Russia; the humility he felt at being a Private when he joined the HEIC.  What prompted him to go to England in 1775, or to enlist in the HEIC, or to change his surname from Rudolph, is unknown.  From the Memoir itself, it is clear that he was a gambler, and perhaps debt was a root cause.  He fathered at least 15 children, the baptisms of which can be found in the Registers at the I.O.R, and many of which have been transcribed for FIBIS.  (The names “Rudolph” and other German names such as “Fredrick Augustus” and “Johan Beuchling” appear frequently).   Francke’s military record can also be found at FIBIS, however his Cadet Papers dating from his Commission in 1797, have sadly been lost.  These may have revealed his place of birth more clearly.  The East India Registers give a picture of his promotions over the years.  In researching John Francke the real key has been to look at as many sources as possible, and I can’t recommend enough Peter Baileys book, “Researching Ancestors in the East India Company Armies.”  John Francke’s Will has also been transcribed for FIBIS.  It confirms the rather difficult circumstances in which he left his large family in 1833.  He had several partners – a wife named Anatschy, and several mistresses, amongst them a Paussiah Crooks, and a woman of Trichinopoly named Allomayla.  (IOR baptism records).  

His German roots were not quite forgotten.   His Granddaughter still spoke the language, and sang German lullabies to her own Grandchildren, in India, as late as the 1930’s.  Most of his descendants came to Britain following Independence, but there are some in Australia, Canada and New Zealand.  Any descendants who would like to know more, or to share any further information about the family are welcome to contact Susan Winch at suelwinch@aol.com.

